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یک فوق تخصص عفونی مطرح کرد

روند افزایشی موارد سرخک در کشور
یــک فوق تخصــص بیماری هــای عفونی با هشــدار نســبت بــه عارضه های 
بیماری سرخک گفت: چنانچه مبتلایان به سرخک تحت درمان قرار نگیرند 

با عارضه های متعدد ناشی از این بیماری مواجه خواهند شد.
به گزارش مهر،مسعود مردانی با اشاره به خطر شیوع سرخک در کشور، 
اظهار کرد: بعد از ورود تعداد زیادی از مهاجران از کشــور افغانســتان، میزان 

شیوع سرخک در کشور به طرز چشمگیری افزایش یافته است.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه تا چند ســال پیش در کشــور به ســمت ریشــه کنی 
بیماری ســرخک حرکت می کردیم، گفت: متأسفانه در حال حاضر به دلیل 

شیوع بالای سرخک، زنگ خطر ابتلا به این بیماری به صدا در آمده است.
مردانــی از افزایــش ۶ برابــری مهاجرت هــا از کشــور افغانســتان خبر داد 
و افــزود: در حــال حاضــر روزانه بیش از 8 هزار نفر از افغانســتان وارد کشــور 
می شــوند. عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی با بیان 
اینکــه تعداد زیادی از مردم افغانســتان در برابر بیماری ســرخک واکســینه 
نشــده اند، تأکید کرد: در ســال گذشــته نیز بیش از ۱۰۰ مورد انتقال ســرخک 

گزارش شده که عمدتاً از بین مهاجران افغانستانی بوده است.
فوق تخصص بیماری های عفونی گفت: همچنان موارد ابتلا به سرخک 
در کشــور دیده می شــود و متأســفانه این عدد در مقایسه با سال گذشته روند 
افزایشــی داشــته اســت. مردانی از ســرخک به عنــوان بیماری حاد دســتگاه 
تنفســی فوقانی یاد کرد و افــزود: این بیماری عمدتــاً در دوران کودکی ایجاد 
می شود. وی از پوشش ۹8 درصدی واکسیناسیون علیه سرخک در کشور خبر 
داد و تأکید کرد: در ســال ۱۳8۴ در طرح ملی ســرخک و ســرخجه حدود ۳۰ 

میلیون ایرانی علیه این بیماری ها واکسینه شدند.
ایــن فوق تخصــص بیماری های عفونی بــا بیان اینکه بیماری ســرخجه 
مادرزادی در کشــور ریشــه کن شــده اســت، افزود: در مورد بیماری ســرخک 
هم چهار ســال است که کنترل گسترده و حرکت به سمت ریشه کنی بیماری 

سرخک به سازمان بهداشت جهانی اعلام شده است.
مردانــی با اشــاره به اینکــه اولین مورد ابتلا به ســرخک در اســتان کرمان 
توسط مهاجران شناسایی شد، ادامه داد: در حال حاضر متأسفانه با افزایش 

بار مهاجرت ها این بیماری به بیشتر نقاط کشور منتقل شده است.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شــهید بهشــتی با بیان اینکه 
تب بالا از بارزترین نشــانه های ابتلا به سرخک است، گفت: تب در مبتلایان 
به ســرخک گاهی تا ۴۰ درجه ســانتیگراد می رســد. بی قراری، بی اشــتهایی، 
عطســه، سرفه، علامت های مختصر آب ریزش بینی از دیگر نشانه های ابتلا 
به ســرخک اســت که مردانی به آن اشــاره کرد و افزود: در بیماری ســرخک 

سطح داخلی حلق و دهان هم قرمز و ملتهب می شود.
وی ادامه داد: دانه های قرمز روی پوست در مبتلایان به سرخک ابتدا در 
ناحیه سر و صورت شروع می شود و در حد فاصل رویش مو و رفته رفته تمام 

اندام ها را درگیر می کند.
فوق تخصص بیماری های عفونی افزود: ذات الریه بعد از سرخک بسیار 

سیر بالینی طولانی دارد و حتی می تواند منجر به مرگ بیمار شود.
وی بــه خانواده هایــی کــه به دلیل تــرس از ابتلای کودک شــان بــه کرونا، 
واکسیناســیون های معمــول را انجــام نداده انــد، گفــت: در اولیــن فرصت با 
مراجعه به مراکز بهداشتی و درمانی سراسر کشور به صورت رایگان کودکان 

خود را در برابر این بیماری واکسینه کنید.

عقب افتادگی چندساله مترو  و اتوبوس در تهران 
گزارش »ایران« از دورنمای حمل و نقل عمومی در سال جدید

آلوده تریــن  اخیــر  روزهــای  در  تهــران 
وضعیت خود را پشت سر گذاشته است. 
دیــروز صبــح  شــاخص در ایســتگاه های 
ســنجش آلودگی با نشان دادن عدد ۱۳۱ 
رنــگ ۱۹ نقطه را قرمز کرد تا نگرانی های 
چند روز اخیر تداوم یابد. تهران همچنین 
روز شــنبه با پشت سر گذاشتن یک رکورد 
خیره کننده آلوده ترین شهر جهان لقب 
گرفت. وضعیتی که اگرچه این بار صرفاً 
محصول خودروها نبود اما نشــان داد که 
وضعیت هوای تهران بشــدت شــکننده 
است و راهکارها البته مثل گذشته همان 
متوســل شــدن به باد و باران بــود. جدا از 
آلودگــی طاقت فرســای تهران کــه در هر 
زمــان به شــکلی جدید مســئولان و حتی 
مــردم را غافلگیــر می  کنــد، ترافیک های 
کلافه کننــده ایــن ابرشــهر پرچالش هم 
موجب شــده در ســال جدید اصلی ترین 
ســؤال یــا بــه عبارتــی دغدغــه و نگرانــی 
مــردم مثل ســال های قبــل بحث نفس 
کشــیدن در تهــران باشــد. ایــن در حالی  
است که اغلب شــهرهای پرآوازه دنیا در 
بحــث آلودگی حــالا از وضعیت کشــنده 
هوا خلاص شــده اند و با جایگزین کردن 
مثــل  نقــل  و  حمــل  جدیــد  مدل هــای 
اســکوترهای معمولی، برقی و دوچرخه 
وضعیــت ترافیــک را تــا حــدودی ســر و 
ســامان داده اند. در تهران اما آلودگی هوا 
حتی اســتفاده از حمــل و نقل عمومی را 
با چالش مواجه کرده است و نمی توان از 
مردم انتظار داشت که به سراغ مدل های 
جدیــد حمــل و نقل برونــد. ســالی که از 
بهــارش پیداســت ظاهــراً قــرار نیســت 
بــا تغییــرات چشــمگیری همــراه شــود. 
مســئولان شــهری البتــه قول هایــی برای 
بهبــود وضعیت موجــود بویــژه در حوزه 
مترو داده اند اما باید دید این وعده ها چه 
زمانی محقق خواهد شــد؟ آیا امســال با 
گسترش خطوط و نوسازی ناوگان مترو و 

اتوبوس می  توان به تغییراتی در استفاده 
از مدل هــای جدید حمل و نقل در شــهر 
تهران امیدوار شد؟ آیا تهران با تغییرات 
جدید در حوزه حمــل و نقل می  تواند به 
یک شــهر با کیفیت بــالای زندگــی برای 

شهروندانش تبدیل شود؟
ë امسال سال جبران عقب ماندگی هاست

علــی اصغــر قائمــی عضــو شــورای 
شــهر تهران درباره دورنمای تهران ۱٤۰۱ 
در حــوزه حمــل و نقــل عمومــی بعد از 
چند ســال بــی توجهی بــه این حــوزه به 
»ایران« می  گوید: امســال باید به جبران 
عقب ماندگی در نگهداشت و تعمیرات 
و خریــد نــاوگان اختصــاص یابــد. منابع 
شــهرداری محــدود اســت و دولــت باید 
کمک ویژه ای به این موضوع را در دستور 
کار خود قرار دهد. قول تأمین هزار و 2۰۰ 
دســتگاه اتوبــوس و ۶۳۰ واگــن از جمله 
تعهدات دولت است که امیدوار هستیم 
بــا تحرکــی و تلاشــی کــه از ســوی دولت 
دیده می شــود، این تعهــدات بموقع به 
اجرا گذاشــته شــود تا بخشــی از نیازهای 
شهر تهران در زمینه ناوگان حمل و نقل 

عمومی برطرف شود.
وی دربــاره وضعیــت حمــل و نقــل 

تهران در ســالی که گذشت، می  گوید: در 
نیمــه دوم ســال گذشــته نــگاه مدیریت 
شهری عمدتاً به نگهداشت و تعمیرات 
بود و اتفاق چشــمگیری در حوزه تأمین 
ناوگان حمل و نقل عمومی رقم نخورد. 
شــاید شــروع به کار این دوره از مدیریت 
شهری در این زمینه بی تأثیر نبوده است، 
اما با اختیاراتی که در بودجه ســال آینده 
برای شهرداری و مأموریت حمل و نقل 
دیده شده، انتظار شتاب گرفتن اقدامات 
و جبــران کاســتی ها از ســوی شــهرداری 

تهران می رود.
وی با اشاره به عملکرد شورای فعلی 
در حــوزه حمــل و نقــل ادامــه می  دهد: 
واقعیــت این اســت کــه نیمه دوم ســال 
گذشــته با اســتقرار گروه مدیریتی جدید 
بــوده  گــذار  دوره  تهــران  شــهرداری  در 
است. نیمه اول ســال پایان دوره شورای 
پنجــم و نیمــه دوم عمدتــاً بــه چیدمان 
مدیران در واحدهای مختلف گذشــته و 

کار چشمگیری هم انجام نشده است.
در  تهــران  در  نقــل  و  حمــل  آینــده 
مقایســه با شــهرهای بزرگ دنیا چگونه 
خواهــد شــد؟ قایمی بــه این ســؤال این 
طــور جــواب می  دهد: بــه نظر می رســد 

که ما هنوز از روش های ســنتی اســتفاده 
می کنیم، در حالی که الآنُ مدهای پاک، 
مثل اســکوتر جایگزین شده و استفاده از 
متــرو و اتوبوس کاملًا هوشــمند و مجهز 
به نت است. البته در سال های مدیریت 
نقــل  و  حمــل  جامــع  طــرح  جهــادی، 
تدوین و زیرســاخت های شــهر هوشمند 
بخوبــی بــه مرحلــه اجرا گذاشــته شــد و 
دستاوردهای خوبی هم داشتیم که باید 
همــان مســیر با جدیــت دنبال می شــد، 
بنابرایــن نگاه ســنتی به حمــل و نقل در 
دو دهه گذشــته وجود نداشــته است. اما 
مشــکل اصلــی، رها کــردن شــهر و بویژه 
حوزه حمل و نقل بود که موجب آسیب 
دیدن زیرســاخت ها در چهار، پنج ســال 
اخیر شده اســت. لذا نظام جبرانی برای 
ســال های پیش رو بســیار ضــرورت دارد 
کــه با قــوت و ســرعت مضاعف نســبت 
بــه جبــران مافــات اقــدام شــود و انتظار 
مردم و نمایندگان آنها در شــورای شــهر 
از مدیریــت شــهری جدید این اســت که 
برای تحقق شــعار »کار بــرای مردم« به 
ایــن حــوزه توجــه ویژه ای داشــته باشــد. 
بنابرایــن توجه به حمــل و نقل عمومی 
از طریــق تأمیــن نــاوگان در درجــه اول و 

در صورت وجود امکانات مازاد، توجه به 
افزایش زیرســاخت های توســعه ای باید 
در برنامه مدیریت شــهری باشد. برنامه 
کاهــش آلودگــی هــوا از طریــق همکاری 
بین بخشــی بــرای اجــرای قانــون هوای 
پاک مســأله مهم دیگری اســت که هیچ 
گاه نباید مورد غفلت واقع شــود. اصلاح 
رفتارهــای ترافیکی نیز از طریق توســعه 
فرهنگ ترافیک، مسأله مهمی است که 
همواره باید مورد توجه مدیریت شهری 
بــا همکاری بخش هــای مرتبط از جمله 
پلیــس راهــور، صدا و ســیما، آمــوزش و 
پرورش و ســایر نهادهایی کــه در این امر 
می تواننــد نقش آفرین باشــند، از جمله 
موضوعات مســتمری اســت که همواره 

باید در دستور کار باشد.
ë  حمل و نقل عمومی بایــد اولویت اول

باشد
مهــدی شایســته اصــل، مدیرعامــل 
متــروی تهــران معتقــد اســت کــه حوزه 
حمل و نقل عمومی در همه کشــورهای 
پیشــرفته دنیا جــزو اولویت هــای اصلی 
برنامــه دولت هاســت. وی بــه »ایــران« 
می  گویــد: در کشــور مــا هــم زحمــات و 
ارائــه شــده  و  زیــادی کشــیده  خدمــات 
اســت، با وجود این اما در سال های اخیر 
عقب افتادگی چشــمگیری در این حوزه 
داشــته ایم. بنابرایــن ضــرورت دارد کــه 
دولت به این حوزه توجه بیشتری داشته 
باشــد بویژه بحث قطار شهری که علاوه 
بــر اینکــه حمــل و نقــل پــاک محســوب 
می  شود تأثیر زیادی در مدیریت ترافیک 
و کاهش سوخت های فسیلی دارد. براین 
از توســعه قطار هــای  اســاس دولت هــا 
شــهری با یارانــه و کمک زیــان پرداخت 
بلیت و  حق السهم شــهروندان حمایت 
می  کنند. این درحالی اســت که در کشور 
ما در سال های گذشته این اتفاق از سوی 
دولــت قبــل نیفتاد، ما در ســال گذشــته 
فقــط حــدود ۷۷۰ میلیارد تومــان بابت 
کمک زیان بلیت از دولت طلب داشتیم 

و امســال هم برآورد می  شود که این رقم 
به عدد هزار و  ۵۰۰ میلیارد تومان برسد. 
بنابراین امیدواریم دولت بتواند امســال 

بخشی از این بدهی ها را جبران کند.
وی بــا بیــان اینکــه  در بودجه امســال 
شــهرداری اعتبار مناسبی برای این حوزه 
پیش بینی شــده که امیدواریم تخصیص 
کامل پیدا کند، می گوید: یکی از موارد قابل 
پیگیری بحث اورهال قطارهای دی ســی 
اســت. هم اکنون ۴2 رام قطار دی سی در 
خط یــک و دو در حال فعالیت اســت که 
از زمان اورهال قطعی آنها گذشــته است 
و باید هرچه سریع تر نوسازی شوند. البته 
هماهنگی هایــی بــا شــرکت واگن ســازی 
تهران داشــته ایم و قرار است که ظرفیت 
کارخانــه تولیــد را در اختیار مــا قرار دهند 
تا بتوانیم وضعیت ۳۰ رام قطار دی ســی 
را ارتقــا دهیــم و اورهــال کامل آنهــا را در 
دســتور کار قــرار دهیــم. اگر این مــوارد به 
طور کامل انجام شود، اتفاق بسیار خوبی 
رقــم خواهــد خــورد. ضمــن آنکــه ایــن 
قطارها می  تواند تا 2۰ ســال بدون مشکل 
در خــط فعالیت کنــد. بحــث دیگری که 
برای امسال دنبال خواهد شد، تهیه اقلام 
و تجهیــزات ضــروری و اساســی اســت تا 
بتوانیم امنیت و ایمنی ناوگان را تضمین 
کنیم. البته بخش زیادی از این کار در سال 
گذشته انجام شده است و در اوایل امسال 
فقــط نهایــی شــدن قراردادهــا را دنبال و 
اعلام خواهیــم کرد. در واقــع عدم خرید 
اقــلام اساســی جــزو عقب افتادگی هــای 
جدی دوره گذشــته بود که باید بســرعت 

جبران شود.
وی افزایــش کیفیت خدمت رســانی 
به مســافران همچون ســاخت سرویس 
ایســتگاه های  در  اســتاندارد  بهداشــتی 
پرحجــم را از دیگــر برنامه هــای امســال 
ایــن  بــر  عــلاوه  می  گویــد:  و  برشــمرده 
مناســب،  نمازخانه هــای  راه انــدازی 
آسانســور و اتــاق مادر و کــودک را هم در 

دستور کار داریم.
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حمیده امینی فرد
خبرنگار

آمــوزش  و  درمــان  بهداشــت،  وزیــر 
پزشــکی گفت: امسال قطعاً همه مردم 
را تحــت پوشــش بیمــه همگانــی قــرار 
می دهیم که اعتبارش دیده شده است.

به گــزارش ایرنــا، بهــرام عین اللهی 
 ۱۴8 حــدود  تزریــق  بــه  اکنــون  گفــت: 
میلیون دوز واکسن در کشور رسیده ایم. 
ایــران  در  کرونــا  علیــه  واکسیناســیون 
بی نظیــر بود به طوری که ســازمان های 
جهانــی از عملکرد خوب ۶ ماه گذشــته 
متعجــب  زمینــه  ایــن  در  کشــورمان 

هستند.
وزیر بهداشــت تصریح کرد: اکنون 
بعــد از ۴۳ ســال از انقــلاب اســلامی 
هنــوز همــه مــردم بیمــه نیســتند امــا 
امســال قطعــاً همــه مــردم را تحــت 
پوشــش بیمه همگانی قرار می دهیم 
تــا مــردم  کــه اعتبــارش دیــده شــده 
دغدغه نداشــته باشــند. وی در بخش 
دیگری از ســخنان خود گفت: مجلس 
حدود ســه میلیــارد دلار ارز بــه وزارت 
بهداشــت داده که یک میلیارد از سال 
قبــل بیشــتر اســت. بنابرایــن امســال 
قطعــاً کمبــود دارو نخواهیــم داشــت 
و مســأله اصلــی مــا تأمیــن داروهــای 
ضروری مردم اســت. بویــژه در زمینه 
خوبــی  بودجــه  خــاص  بیماری هــای 
تخصیــص داده شــده کــه امیدواریــم 
عزیــزان مبتلا بــه این بیماری هــا را به 

نحو احسن حمایت کنیم.
عین اللهــی دربــاره مباحــث مربوط 
بــه ارز دارو، گفــت: اگر دارویی را مشــابه 
تولیــد داخلی داشــته باشــیم، ضرورتی 
بــرای مصرف نــوع خارجــی آن نداریم. 
داروهای خارجی قیمت های نامتعارف 
دارنــد و اصــلًا در برنامــه مــا نیســت. ما 
حمایــت  داخلــی  داروهــای  از  حتمــاً 
می کنیــم و ۹۷ درصــد داروهایمــان هم 
تولید داخلی اســت و تنها سه درصدش 

وارداتی است.
 وزیر بهداشت همچنین گفت: برای 
بحث داروی بیماران خاص هم مجلس 
اعتبار جداگانه ای دیــده که برنامه ریزی 
مــا به صورتی اســت که بیمــاران خاص 
هــم براحتی به داروهایشــان دسترســی 

داشته باشند.
 وی  گفــت: برنامه ای کــه داریم این 
اســت کــه اولًا پوشــش بیمــه ای مــردم 
را افزایــش دهیــم که باید حدود شــش 
میلیــون نفر را بیمه کنیم که ان شــاءالله 
انجام  می دهیــم و دوم اینکه داروهایی 
کــه تحــت پوشــش بیمــه نیســت، امــا 
ضروری اســت، بازنگری انجام دهیم تا 

تحت پوشش بیمه قرار گیرد. 
و  دارو  افزایــش قیمــت  دربــاره  وی 
لزوم پوشــش بیمــه ای داروهــای گران، 
گفت: قرار اســت در شــورای عالی بیمه 

پوشش بیمه ای جدید بررسی شود.

وزیر بهداشت:

تخصیص ارز ترجیحی دارو
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سرپرست اداره کل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به شکایات وزارت 
آموزش و پرورش خبر داد

 رعایت پروتکل های بهداشتی
 توسط حدود ۹۷درصد از دانش آموزان

سرپرست اداره کل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به شکایات وزارت آموزش و 
پرورش از اســتمرار بازدیدهای میدانی از مدارس و از فرایند آموزش حضوری 

تا پایان سال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ خبر داد.
بــه گزارش مرکز اطلاع رســانی و روابــط عمومی وزارت آمــوزش و پرورش، 
ســید مجتبی هاشمی اظهارکرد: هم زمان با آغاز فرایند آموزش های حضوری 
که از ۱۴ فروردین ماه و براســاس مصوبه ستاد ملی کرونا، صورت گرفته است، 
طــرح نظــارت و ارزیابی از روند آموزش هــای حضوری نیز درهمه اســتان ها با 

حضور میدانی در مدارس آغاز شد.
وی بــا اشــاره بــه ارزیابــی و نظــارت از ۱۰ هــزار مدرســه در نخســتین روز 
آموزش هــای حضــوری در قالب ۳2شــاخص تعریف شــده، تصریــح کرد: در 
حــال حاضر، میزان بازدیدهای انجام شــده از آموزش های حضوری مدارس، 

به بیش از2۰هزار واحد آموزشی رسیده است.
هاشــمی ادامــه داد: بــر اســاس ارزیابی های صــورت گرفته، میــزان حضور 

دانش آموزان در مدارس 8۵ درصد و کادر آموزشی ۹۹درصد است.
ســوی  از  بهداشــتی  پروتکل هــای  رعایــت  میــزان  کــه  ایــن  بیــان  بــا  وی 
دانش آمــوزان در مدارس کشــور حدود ۹۷درصد و در بین کارکنان آموزشــی و 
اداری نیز ۹8 درصد است، خاطرنشان کرد: اطلاعات حاصل از تحلیل نتایج، 
پــس از اســتخراج، جهت شناســایی نقاط قوت و ضعف، شناســایی مســائل و 
مشــکلات احتمالــی بــرای ایجــاد راهبردهای جدیــد در اختیار مراجــع ذیربط 
قرار خواهد گرفت.سرپرســت اداره کل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به شکایات 
ادامه داد: همچنان تــلاش برای آموزش حضوری ۱۰۰ درصدی دانش آموزان 

در مدارس با رعایت پروتکل های بهداشتی و حفظ سلامتی آنان ادامه دارد.

۳۹ فوتی و 2هزار و ۸۹4 مبتلای جدید کرونا در کشور
بنا بر اعلام وزارت بهداشت، در شبانه روز گذشته 2 هزار و 8۹۴ بیمار جدید 
کووید۱۹ در کشــور شناســایی شدند و متأســفانه در این بازه زمانی ۳۹ بیمار نیز 
جــان خود را از دســت دادند. یک هزار و ۵۵8 نفــر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش هــای مراقبت هــای ویــژه بیمارســتان ها تحــت مراقبــت قــرار دارند. 
تاکنون ۵۰ میلیون و 2۰ هزار و ۶۱۹ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در کشور انجام 

شده است.
در حال حاضر ۳۴ شهرستان در وضعیت قرمز، ۶۹ شهرستان در وضعیت 
نارنجی، 2۹۱ شهرستان در وضعیت زرد و ۵۴ شهرستان در وضعیت آبی قرار 

دارند.
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۴۷ میلیون و ۷۶۷ هزار و 2۹۷ 

دوز رسید.


